








H E T N I E U W E A C A D E M I E - G E B O U W 
D O O R P R O F . A. J . D E R K I N D E R E N 
Enkele maanden geleden schreef ik, vol verwachting van 
de dingen die komende waren, het hier volgende artikel 
met de bedoeling dit te publiceeren: 

 D E E E R S T E H E l P A A L
De Architecten van het nieuwe Academie-gebouw kwa-
men mij verrassen met het groote nieuws: "Wij gaan 
beginnen met "proef heien". Wat een bericht! Het is het 
einde van een lange periode van moeite en zorgen, die 
reeds begon in 1820, toen een wel georganiseerde Konink-
lijke Academie de verouderde Stads-Academie ver-
vangen zou. 
Een gebouw was er niet, maar, na een groot aantal 
candidaat-leerlingen eenvoudig te hebben afgewezen, 
werd voor de overigen een onderdak gevonden in de 
bovenverdieping der Beurs. Ze moest echter na weinig 
jaren worden afgebroken en de Academie verhuisde naar 
eenige lokaliteiten aan deOumanhuispoort "Nu zijn we 
toch al te dicht bij Armenzorg te land gekomen" werd 
bij de feestelijke opening gezegd. Men zou er niettemin 
veertig jaren zitten. Toen na vele wederwaardigheden 
eindelijk in 1870 de Rijks-Academie gesticht werd, toen 
stond dan toch de eisch voor een eigen gebouw als 
nummer één op het verlanglijstje. 
Het eigen gebouw is er ook waarlijk gekomen: maar na 
hoeveel penible onderhandelingen! En hoe weinig bleek 
het reeds onmiddellijk te voldoen! Jaar in jaar uit werd 
er geklaagd, plannen van verbouwing werden gemaakt 
en verworpen tot met de instelling van het Ministerie 
van Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen aan de moei-
lijkheden een kort en goed einde gemaakt werd. 
Een fiksch opgezette prijsvraag werd uitgeschreven, de 
Stad toonde zich bereid een prachtig terrein beschikbaar 
te stellen. Meer dan honderd bouwmeesters beproefden 
hun krachten aan de schoone opgave. De Heeren Bijvoet 
en Duiker verwierven in denWedstrijd den prijs, en weldra 
zagen zij zich belast met den bouw, waaraan zooveel 
verwachtingen verbonden zijn. Minister Dr. de Visser, 
zijn Raadsman Mr. Duparc, Amsterdam's Burgemeester 
Tellegen, — zij hebben allen de Academie een onschat-
baren dienst bewezen en het ontworpen Aug. Al lebeplein 
herinnert er bovendien aan, hoe zij n voortreffelijke arbeid 
het verkregen resultaat mogelijk maakte na 100 jaren 
van strubbelingen. 
Maar "de eerste heipaal" annonceert niet alleen een 
gunstiger tijd voor een instelling, die men te lang de 
noodige verzorging onthield. In dien "eersten heipaal" 
mag men het tastbaar begin van ruimer organisatie be-

groeten, die het Kunstonderwijs weer zijn rechte plaats 
in de Regeeringszorg en de algemeene belangstelling 
hergeven zal. 
De Wet, waarbij de Rijks-Academie in 1870 gesticht 
werd, bedoelde niet een geisoleerde en ietwat beperkte 
Kunstschool te scheppen. Neen — men wilde na al de 
misère van vroeger jaren waarlijk een Hoogeschool, 
waarvan in den allerruimsten zin opwekking en bezieling 
zou uitgaan. Men wilde in de eerste plaats een veelzijdiger 
opleiding, waaruit men voortreffelijke schilderij-schilders 
verwachtte, maar ook andere Kunstenaars, die aan zoo 
menig nieuw verlangen zouden hebben te voldoen. 
Hoe vol besteekenis wordt deze bedoeling, wanneer men 
zich de klachten der Heeren Tjipke Visser en E. Schaap 
herinneren wil, die onlangs in de dagbladen tegen de 
aanmoediging en zelfs tegen de opleiding van jonge ar-
tiesten meenden te moeten waarschuwen, omdat er geen 
levenskansen voor hen zijn en onze tijd de Kunst zoo 
ongunstig gezind is. Ik zou niet gaarne te kort doen aan 
de verdienste van zulke waarschuwingen! Integendeel, 
zij schijnen mij een ernstige bespreking ten volle te 
rechtvaardigen. Maar het zwakke punt ervan blijft, dat 
ze het heil slechts zoeken in de beperking van het aantal 
beoefenaars. De bedoeling der Wet lijkt mij zooveel beter 
en — hooger! Zet Uw eigen arbeidsveld uit, zoo wordt 
daarin gezegd, maak U veelzijdig bekwaam, ontworstel 
U aan die beperking, die U geheel afhankelijk maakt van 
den Kunsthandel, zoek de groote gemeenschap van Kunst 
en Leven! 
Dat behoort de nieuwe Academie zooveel mogelijk te 
bevorderen door de invoering van nieuwe studievakken, 
door verfrissching der oude. Hoeveel hebben we nog 
weer te leeren, wil ons Kunstleven den rijkdom en diepte 
vertoonen van vroeger tijden. En welk een verdorring is 
er te verjagen uit de studie van perspectief en proportie, 
anatomie, ornamentiek en Kunstgeschiedenis, die ten 
uiterste gespecialiseerd of gevulgariseerd, alle practisch 
verband met de levende Kunst dreigen te verliezen. 
Verruimmingen verfrissching — die mogen in het nieuwe 
Gebouw gevonden worden. Directe hulp zal daardoor 
zeker gebracht worden, in de eerste plaats aan de studie 
der Bouwkunst. 
Die Bouwkunst aan de Academie — dat is al een zeer 
vreemde historie. 
Aan de Koninklijke Academie werd zij volledig onder-
wezen, aan de Rijks-Academie zou ze voor een gedeelte 
(het Aesthetisch-historische) onderwezen worden, en de 
wetgever (gepord door een haast algemeene belang-
stelling) gaf een prachtig denkbeeld van den avondcursus, 
dien de Academie inrichten zou! Er is echter van dien 
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